言 林大 学 硕士学位论文

专 虫 中共党史

作 者 祁广森

指导教师 时 戈 副教授

一九九一年十一月

吉 林大 学 硕士学位论文

> ni elem eliminarilen leenelisen kaanaan ni liitti ja senelisen ja saa kaanaan ja senelisen ja saa kaanaan ja s Circumpeen kaanaan kaa

"一五"时期党对社会主义工业化问题的探索

了我现代的对点,指办了工业化的内容。在不成于多约公司了

物語问题,不能充实了工业化的内容。至点是改图工业均必然

复属行的,实质的效果。自然的。因而这一块苯是正确的。

套工业化的建设和具有发展选度问题上,出现过两次"冒部

位于我们就是拉丁实事求道和最底道域的作风。及时就正确型

不幸总结配验,但是了"一区" 计划的图识完成。

学 业 中共党文

作 者 祁广森

指导被师 时 光 副基投

题上就在争论、大大加速了社会主义改造的进程。

"一五"时息党对社会主义工业化问题的探索

"一五"时期党对社会主义工业化事业进行了 积极的探索,积累了丰富的经验。本文就下列问题 略表管见。

一、关于社会主义工业化的目标和重点问题 建国前后, 党中央和毛泽东提出"由农业国变 为工业国"的目标和"三年准备、十年计划经济建 设"的比较适合国情的建设方略。基于此,刘少奇 1950年提出了较全面的中国工业化的战略设想。他 认为。社会主义工业化应包括建立重工业体系和以 此为手段完成国民经济各部门的技术改造、实现全 社会的社会主义大生产。但我们在学习苏联工业化 建设经验的时候。却照抄了他们的观点。把工业化 的目标局限在建立重工业体系上,并认为工业产值 在工农业总产值中超过70%就算实现了工业化。这 就缩小了工业化概念的内涵、降低了工业化的地位 和作用。如果按此标准,1965年我国就算实现工业 化了。但对至今日还没有完全实现。

在工业化的实践中,我们党很快党察到了其中的问题,进行了积极有益的探索。党的"八大"认为,工业化的目标不仅包括建立重工业体系。而且包括建立轻工业体系。毛泽东提出,应按照农轻重的顺序发展国民经济,并且认为工业国的概念应包括农业的现代化。他还把工业化的目标分为两部分,即近期目标为基本工业化和远期目标为高度工业化,分别届15年和50年完成。

"一五"时期把发展重工业作为工业化建设的 重点是必要而又可行的,实践的效果是良好的。说 明这一决策是正确的。

二,关于社会主义工业化的建设规模和发展速度问题

2000年以上工艺主义中国的历史是人人工会社工程及

在工业化发展选度问题上,我们党要求工业化。 各预迅速发展,特别是要建立和发展裁固的重工业。 同时批判在这个问题上的"左" 右 两种倾向。 是正确的。

"一五"时期在工业化的建设规模与发展速度。问题上,曾出现过两次"冒进"。1953年由于经验不足,计划不同,造成"小冒"。通过调整计划,

很快得到纠正。1956年由于指导思想的偏差。造成"大冒",指标定得过高,基建规模过大,造成物力财力的紧张局面。党中央及时发现了这一问题,提醒全党反冒进,特别是由于周恩来、陈云等国务院领导的努力,采取一系列有效措施,压缩指标、控制建设规模和开展增产节约运动,确保了当年国民经济计划和"一五"计划的超额完成。

在工业化的实践中,我们党保持了实事求是和 遊虛謹慎的作风,进行了大胆的实践,及时纠正偏 差,不断总结自己的建设经验。 1956年9月召开的 党的"八大"全面总结了"一五"建设的经验,提 出了既反右领保守又反允碌冒进即在综合平衡中稳 步前进的经济建设方针。"一五"时期工业化建设 取得了重大成就,初步显示了社会主义有计划经济 建设的优越性。

三、关于社会主义工业化和社会主义改造的关系问题 我们党认为,工业化是"一化三载"总路线的 "主体",三大改造则是属于"两翼"。因为工业 化是社会主义改造的物质基础和手段,社会主义改 造的目的是为工业化的发展扫清道路。但在贯彻过 波时期总路线的实践中却出现了分歧和争议。造成 这种情况的一个重要原因,是由于对社会主义改造 的内涵以及"一化"与"三改"的相互相促进关系 的理解有关。

笔者认为,党对社会主义改造的具体任务的规定是正确的。个体农业和于工业是生产方式的改造资本主义工商业是生产资料所有制方面的改造。由于我们没有充分重视个体经济同资本主义经济的区别,在总体上忽视了两者改造任务的重大差异;由于受苏联理论和实践的影响,在实践中特别重视和强调生产资料所有制方面的改造,以至很快就把解决所有制问题看成是总路线的实质,造成了总路线的"实质"与"主体"分离,或两个中心并存,割裂了两者内在本质的必然联系。这是1955年夏季那场关于农业合作化问题争论的主要原因。

邓子恢不赞成脱离工业化的实际来加速变革农 业生产资料所有制形式。毛泽东则认为,农业合作 化是一场社会主义革命,强调农业生产资料所有制 变革的规模和程度,必须同工业优质层的客观要求 相适应。这场争论在客观上人大加速了社会主义改造的进程, 被我国提前基本上建立起社会主义制度, 这的确是伟大的历史性胜利。

四、关于科学技术和知识分子在社会主义工业化中的地位与作用问题

这个问题关系着社会主义工业化目标实现的手段和途径问题。党中央重视科学技术和知识分子在社会立义工业化建设中的作用。我国的科技力量相当不足,为了适应建设的需要,必须建立起一支宏大的工人阶级知识分子队伍。为此,党和政府采取了以下措施、改造旧知识分子、培养新知识分子、提高工农干部的文化水平,以及导取在资本主义国家的留学生、学者和科学家回国工作等。新中国的科技工作和知识分子工作成效显著。

1956年1月党中央召开全国知识分子问题会议, 强调了科学技术的重要意义,发出了向科繁进军的 号召,阐明了知识分子在社会主义建设中的特殊作用,宣布了知识分子的绝大多数已经是工人阶级的 一部分。会后,又确立了科学文化工作的"双百" 方针,建立国家科委。并编制了1956至1967年全国科学发展纲委及其若干方面的具体规划。知识分子精神报查。 殺起了向科学技术进军的热潮。

1919年 - 1919年

JILIN UNIVERSITY

THE THESTS OF MASTER'S DECREE

then tripolitically the even with this exist.

THE EXPLORATION OF THE PARTY POLICY ON THE QUESTIONS OF SOCIALIST: INDUSTRIALIZATION IN THE PORTOD OF THE FIRST FIVE-YEAR PLAN (SUMMARY)

of a producting a conditional way to the condition and the life of the conditions and the life of the conditions and the life of the conditions are the conditions and the conditions are the conditions and the conditions are the conditions ar

a Charlest fee received from the range of the Atlanta

T BILLION LANGUES. AND MAINLY AND SOUTH AND SOUTH AND SOUTH

and that investigate of easily of the first file of the contractions

n attre to tada landa on thurs also be suit say sha and is continuous to a continuous series and con-

linear tring a tree, with the bound of

IN THE TO GET THE RELATED BY THE RELATED BY THE PARTY OF THE

SPECIALITY

THE CIC HISTORY

AUTHOR CLOSES ON CONTRACTOR OF THE PROPERTY OF QI GUANG SHEN

ASSOCIATE PROFESSOR SHI GR

In November, 1991

OF SOCIALIST INDUSTRIALIZATION IN THE PERIOD OF THE FIRST PIVE-YEAR FLAN

During the period of the first FIVF-YEAR PLAN, the Party had been actively exploring the cause of socialist industrialization and had accumulated a wealth of experience. This thesis states we views on the following questions.

I. ON THE QUESTION OF THE OBJECTIVE AND EMPHASIS OF SOCIALIST INDUSTRIALIZATION.

Around the founding the People's Republic of China, the Party Central Committee as well as Mao Zhe-dong once put forward both a objective which"the agricultural country have to be turned into industrial one"and a general plan of the economic construction that is "three years preparation, and then ten years construction of the plan economy", which fairly suited our national conditions. In view of that, Liu shao-qi in 1950 posed a quite overall Chinese industrial strategic plan. He considered that the objective of socialist industrialization had to include both to have completed the system of heavy industry and by the mean of which to have finished technological transformation of all parts of the national economic system, soes to have realized socialist large mode of production in all of the society. When we learned the experience of the Soviet Union's industrialization, the Party still copied their views, the objective of industrialization was limited to completing a heavy industrial system, and thought that the industrialization would be finished if total industrial value of output passed 70 percent in total value of output of industry and agriculvero. Thus those kinds of views reduced the connotation of socialist industrialization, and lowered its position and

our socialist industrialization would have been confined by the end of 1965, but in fact, it has not been completely done even today.

Soon after in the practice did our Party notice the question on the objective of socialist industrialisation. and continued to study that question actively and valuable. The Eighth National Congress of the Party Communist Barty of China held that the objective of the industrialization should include setting up both heavy industrial system and light one. Mao Zedong pointed out we should devolop the national economy according to the order of agriculture, light industry and heavy one, he also considered that socialist industrial country should include agricultural modernization, and even more he divided the objective of industrialization into two parts: one was a fundamental industrialization in the near future it was to spend 45 years in having finished it and the other was a highly industrialization at a specified future date. it was to speci 50 years in having realized.

It was both necessary and feasible that the development of heavy industry was emphasized in the period of the first Five-Year Plan and the achievement of the practice was also tremandous: therefore, that strategic decision was proved quite correct.

II. ON THE QUESTION OF THE CONSTRUCTION OF SOCIALIST.
I NDUSTRIALIZATION ON SCALE AND AT SPEED

On the question of industrialization speed, our Party demand ed that it should have to develop rapidly specially to set up our heavy industry and develop it. At the same time the Left and Right deviation on the question should be gainet. These views were correct.

appaared twice Rush advances In 1953, because of

Lakia; rick apprioned and plantage canceleraly, which caused lot y make advance, yet, it was put right in a short time by adjusting the plantan 1956, for the deviation of guiding thinking, which caused large Rush Advance, the targets were too high, and the scale of construction was too large, caused tense situation of material resources and financial resources. The Party Central Committee discovered the problem promptly, and warned the whole party pay more attention to it. It was Zhou Enlai and Chen Yun ect. in the Late Council who made their great efforts, took a series of effective measures, reduced the targets, controlled the construction on scale, launched movement for increasing production and practising economy, and it ensured the yearly plan was overfulfilled satisfactorily as well as the first Five-Year Plan.

In the practice of the industrialization, our Party kept up the styles of seeking truth from facts and modest and prudent, practised boldly, corrected deviations promptly, kept on summing up the experience of ourselves. The Eighth National Congress of Communist Party of China convened in September, 1956 comprehensively summized experiences of construction, in the period of the first Five-Year Plan, and put forward the principle of economic construction, which was against either conservatism or impetuous rush advance and which demanded advancing steadily in comprehensive balance. In the period of the first Five-Year Plan, the construction of industrialization not only gained a tremendous achievement but also fully showes the superiority of the socialist planed economic construction.

III. ON THE QUESTION OF RELATIONSHIP BETWEEN SOCIALIST INDUSTRIALIZATION AND SOCIALIST TRANSFORMATION

Our Party stated that the industrialization would occupy main body in the Party general line for the transition period, and the three kinds of socialist transormation was the modulation was both

substantial bace and means of socialist transformation. And the aim of the socialist transformations were to pave the way for developing the industrialization. However, there apeared divergence and dispute in the pratice of carrying out the general line for the transition period. An important reason to that circumstances linked with how to understand both the connotation of the socialist transformation and what relationship between the industrialization and the socialist transformation.

The author nolds that the Party's views on the concrete tasks of the socialist transformations are correct. Agriculture and handicraft were the transformation of the modes of production, Capitalist industry and trade were to change t'eir ownership. Owing to not paying enough attention to the difference between individual economy and capitalist one, in the general task of the socialist tranformation, we ignored the significant difference between the two, and because of the influence from Soviet's theory and practice, we paid quitely so much attention to the transformation of ownership of means of production that soon after did we regard solving the problem of ownership as the nature of the Party general line. Therefore, there appeared the nature and the main body separated or two centers in the That is the main reason why there appeared the argument on the question of the agricultural cooperative movement in the summer in 1955.

Deng zhi-hui, who was the head of Countryside Work
Department under the Party Central Committee, did not
agree with speeding up to change the ownership of agricultural means of production. Whereas Mao zhe-dong stated that
the agricultural cooperative movement was the socialist
revolution, and stressed that the ownership of agricultural
means of production changed on scale and in degree had to

LA CONTRACTOR LOOK

tion. In fact, that dispute extremely sped up the socialist transformation, and it was a great historical victory that the socialist system in our country was basically set up in advance.

IV. ON THE QUESTION OF POSITION AND FUNCTION OF SCIENCE AND TECHNOLOGY IN SOCIALIST INDUSTRIALIZATION.

This question linked with realizing means and road of socialist industrialization, the Party Central Committee paid a great attention to the function of science and technology and intellectals in the constrution of socia-.ist industrialization. The power of science and technolog in our country was quite shortage, we had to organize a mammo:h force of the working class intellectuals in order to suit the needs of the construction. For that reason, both the farty Central Committee and the State Council took the following measures: firstly: remoulded the intellectuals who came from the ald seciety, secondly, fostered the new ones, thirdly raised the cultural level of cadres from workers and peasants and strove for the students studying abroad, scholars and scientists in capitalist countries, and so on. New China's work in science and technology and in intellectuals had achieved remarkable success.

In January, 1956, the Party Central Committee convened the meeting on the national intellectual question. It stressed the important meaning of science and technology, called on the intellectual to march towards science, expounded the intellectual special function in socialist construction, declared the overwhelming majority of intellectuals had become a part of the working class. After the meeting the

Double Hundred Principles in science and culture were

confirmed, the Commission of National Science and Technology was set up. The outline of national scientific development (from 1956 to 1967) was worked out as well as its a number of concrete plans in some respects. Intellectuals were in high spirit, and a upsurge of marching towards science and technology was set off.

to a description of the second se

이 그녀를 하셨습니다 살아 하다 그를 느르면 하는데 그렇게 그렇게 하는데 하는데 하는데 없다.

NZK

本文试图对"一五"时期社会主义工业化问题进行较为全面 **38人的**探讨。

在工业化目标问题上,我们党在建国前后曾规划出了蓝图, **第**07一些深入的研究,但在学习苏联建设经验的时候,却照搬 了多联党的观点,缩小了工业化的内涵。在实践中我们发现了其 **10**0万题,不断充实了工业化的内容。置点建设置工业是必要而 **20**0万的。实践的效果是良好的,因而这一块策是正确的。

在工业化的建设规模和发展速度问题上,出现过两次"冒进"。 全于我们党保持了实事求是和谦虚谨慎的作风,及时纠正偏差, 不断总结经验,保证了"一五"计划的圆满完成。

本工业化同社会主义改造的关系问题上,党中央认为两者可以同时并举,但不是平行并列的关系,而是"主体"和"两翼"。 《政策》。而在实践中却强调总路线就是解决所有制问题,而且对 企业主义改造内涵的理解、对社会主义改造要同社会主义工业化 企业组适应的理解也是有差异的,因而在农业合作化发展速度问题。 图上发生争论,大大加速了社会主义改造的进程。

党中央重视科学技术与知识分子在工业化建设中的地位与作用问题。采取一系列措施,发展科技事业,成效显著。 1956年1月党中央召开的全国知识分子问题会议,全面总结了建国后党的知识分子工作。强调了科学技术在社会主义现代化建设中的重要意义,提出了今后的方针和政策。极大地激发了知识分子向科学进军的积损性。

1933年至1957年是我团队民进行大规模的社会主义工业化建设

一、关于社会主义工业化的目标和重点问题

二、关于社会主义工业化的建设规模和发展速度问题

三、关于社会主义工业化和社会主义改造的关系问题

文立会并是指是是是自己的,因为多类原则和自己自愿是完全

发展美球设置线 化拉尔拉拉合格主要设置的基位印度的印度工

是所有是自動物文字的多形的上述工作工作工作。

为了和特征对外的执行。于在特别在文章是是被使用的数据和特别的基础。

基本品层的处理文字是有多数形成。从于广风的设计设计的

學是學院分類是主義也就一口信息的目標因為主義等於據國國際

。在国旗员里有原始。在15亿元全国,在14年的国家的大体全域电子

能够能以后还是特殊。这个专类类型的原本被证据的指数是

《体影唱之星》作扇人语及对现代地名民民政治学职,在特别的

图集工术交替生活由国生动、使工动成派工领域等等 集器

。 [4] · X T · F · T (P) · 上金金中二部分中文和子中代的一种企业。

此为试读、需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com